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اخبار کارگری

وزیر تعــاون، کار و رفاه اجتماعی 
امیدوار است که میزان افزایش دستمزد 
کارگران در ســال بعد تا پایان هفته 
آتی مشخص شود، این در حالی ست 
که اختلاف زیاد میان خواســته های 
کارفرمایان و مطالبات کارگران باعث 
شده که امید چندانی به اجماع در این 
زمینه نباشد و احتمالا دستمزد سال 
آینده براساس رای گیری و طبق نظر 
نمایندگان دولت و جامعه کارفرمایی 

تعیین شود.
به گزارش »توســعه ایرانی«، وزیر 
کار دیروز و در حاشــیه جلسه هیات 
دولــت در جمع خبرنــگاران گفت: 
کارگروه ها تا پایان هفته جلساتشان را 
برگزار می کنند و امیدواریم که تا اوایل 
هفته آینده حداقل حقوق و دستمزد 

کارگران مشخص شود.
صولت مرتضوی اظهار داشــت: 
خوشبختانه هم کمیته تعیین مصادیق 
حداقل حقوق و دســتمزد جلسات 
مختلفی برگزار کردند و هم شــورای 
عالــی کار. چند مبحث اســت که به 
کارگروه های تخصصی واگذار شــد و 
کارگروه ها تا پایان هفته جلساتشان را 

برگزار می کنند.

وی ابراز امیدواری کرد که تا اوایل 
هفته آینده حداقل حقوق و دستمزد 

کارگران مشخص شود.
مرتضوی خاطرنشان کرد: تاکید 
ما بر این است تا تبعیضی قائل نشویم 
و تفاوتی بین کارمندان و کارگران در 

شرایط مساوی ایجاد نشود.
وزیر کار همچنین در مورد پرداخت 
حقوق و عیدی بازنشســتگان گفت: 
صندوق های بازنشســتگی نسبت به 
پرداخت مطالبات جامعه هدف شان 
اقدام کردند. حقــوق بهمن، عیدی 
و معوقات ســنوات پرداخته شد. در 
فرصت مناســب و وقت مقرر حقوق 

اسفند هم پرداخت می شود.
وی در مورد اجرای طرح کالابرگ 
الکترونیکــی هم بیان کــرد: فرآیند 
استانی را شــروع کردیم. در سراسر 
کشور بالغ بر ۳۰هزار فروشگاه به این 
سامانه وصل شــدند. مردم می توانند 
یک ماه قبــل از زمان واریــزی یارانه 
نقــدی، چنــان کــه نیــاز دارند به 
 صورت اعتباری از این فروشــگاه ها 

خرید کنند.

آرزوی میلیاردر شدن نداریم، 
صرفا فقیرتر نشویم

اظهار امیــدواری وزیــر کار برای 
جمع بندی مباحث پیرامون مزد سال 
آینده کارگران در حالی ســت که بین 
رقم محاسباتی میان دولت و کارگران در 
زمینه سبد معیشت، اختلاف حدودا 5 
میلیون تومانی وجود دارد که کار را برای 
اجماع روی این سبد سخت کرده است.

در همین زمینه، رئیس کانون عالی 
انجمن های صنفی کارگــران با بیان 
اینکه مطالبه اصلی کارگران این نیست 
که بخواهند مثــل میلیاردرها زندگی 
کنند، تاکید کرد: اگر امسال سبد هزینه 
معیشت را هم نبندیم و حقوق کارگران 
را ۱۰۰درصد اضافه کنیم، باز هم تاثیری 
در قدرت معیشــت کارگران نخواهد 
داشت زیرا کف دستمزد عادلانه نیست 

و باید اصلاح شود.
ســمیه گلپور در گفت وگو با ایسنا 
با اشاره به تاخیر در تعیین هزینه سبد 
معیشت کارگران اظهار کرد: صرف نظر 
از تاخیر صورت گرفته معتقدم اگر سبد 
هزینه معیشت را هم نبندیم و امسال 

۱۰۰درصــد هم به حقــوق کارگران 
اضافه کنیم، تاثیری در قدرت معیشت 
خانوارهای کارگری نخواهد داشت زیرا 
کف دستمزدی که اکنون وجود دارد، 
عادلانه نیست و این کف باید اصلاح و 
منطبق با خط فقر شود تا بخواهیم فرضا 

درصدی به آن اضافه کنیم.
وی تاکید کرد: تا وقتی کف دستمزد 
معیوب باشــد تا سه ســال دیگر هم 
بخواهیم این پایه را افزایش دهیم، باز 
هم به خط فقر نمی رسد و لذا افزایش هر 
ساله حقوق و دستمزد کفاف هزینه های 

زندگی کارگران را نمی دهد.
رئیــس کانون عالــی انجمن های 
صنفی کارگــران درباره آمــار و ارقام 
متفاوتی که در خصــوص رقم هزینه 
معیشت برآورد می شود، گفت: در حال 
حاضر خط معیشت را روی ۱۸ میلیون 
تومان بســته اند و طبعا وقتی این رقم 
اعلام می شود باید دستمزد منطقی و 
منطبق با واقعیت های روز زندگی کارگر 

تعیین شود.
به گفته گلپور پایه دستمزد دارای 
ایراد اســت و این شــاکله باید یک بار 

برای همیشه بازسازی و بازنگری شود. 
وی تصریح کرد: مطالبه اصلی جامعه 
کارگری این نیســت کــه می خواهد 
میلیاردر زندگی کند بلکه می خواهد 
روی خط فقــر زندگی کند. چند وقت 
قبل وزارت کار گزارشــی ارائه و در آن 
خط فقر را اعلام کرده بــود، بنابراین 
تاکید بر این اســت که ســبد هزینه 
معیشــت هرچه زودتر مشخص شود 
تا بتــوان در مورد دســتمزد کارگران 

تصمیم گیری کرد.
رئیــس کانون عالــی انجمن های 
صنفی کارگران در پایان بــا تاکید بر 
رعایت اصل سه جانبه گرایی اظهار کرد: 
در بحث تعیین دســتمزد باید ببینیم 
سه جانبه گرایی که بر آن تاکید داریم 
کجاست. تعیین دســتمزد نیازمند 
رعایت سه جانبه گرایی است و شرکای 
اجتماعی باید در سایه اتفاق نظر حداقل 

دستمزد را تعیین کنند.

فقر کارگر 
بیانگر ناکارآمدی دولت است

»حسین حبیبی« عضو هیات مدیره 
کانون عالی شوراهای اسلامی کار کشور 
نیز در این رابطه می گوید: تغذیه مناسب 
و مقوی، مســکن متناسب، بهداشت و 
درمان، آموزش و پرورش و آموزش عالی 
رایگان، تفریح ، ایاب و ذهاب و دیگر اقلام 
سبد هزینه، حق مسلم تمام مزدبگیران 
کارگری ست و اگر دولت نخواهد تامین 
این اقــلام را در ســبد حداقلی ببیند، 

ناکارآمد است.
به گفته وی، ســبد معیشت بیش 
از ۱۸میلیــون تومانی، یــک واقعیت 
بدیهی ست. دستمزد برابر با این سبد، 
حق مسلم کارگران است که باید توسط 

شورای عالی کار تامین شود.
»علیرضــا خرمی« عضو شــورای 
اســلامی کار پلی اکریل اصفهان نیز در 
این رابطه می گوید: هر طور حساب کنیم 
کمینه هزینه زندگی کارگران زیر ۲۰ 
میلیون تومان نیست. حال چطور است 
که دولت حتی سبد ۱۸ میلیون تومانی 

را به رسمیت نمی شناسد؟
او تاکید می کند: اگر دستمزد ۱۴۰۲ 
به اندازه ســبد معیشت حداقلی توافق 
شده افزایش نیابد، ســال آینده بحران 
معیشت کارگران تشدید خواهد شد. ما 
از اعضای شــورای عالی کار درخواست 
داریم دستمزد را برابر با سبد معیشت 

تعیین کنند.
»علــی.م« کارگــر یــک کارگاه 
قطعه سازی در تهران اســت. او نیز در 
ارتباط با آخرین نشست شورای عالی کار 
می گوید: توقع داریم نمایندگان دولت و 
کارفرمایان به قانون تکمین کنند. سبد 
معیشت طبق محاســبات نمایندگان 
جامعه کارگری حداقل ۱۸ میلیون تومان 
است که باید به رسمیت شناخته شود و 

دستمزد براساس آن تعیین شود.
این کارگر متخصص تاکید می کند: 
کارگران کشــور از اعضــای کارگری 
شــورای عالی کار حمایت می کنند و 
توقع دارند نمایندگانشان در این شورا، 
زیر بار دستمزد کمتر از سبد معیشت 
نروند. بــا کمتر از ۱۸ میلیــون تومان 
نمی توان زندگــی را اداره کرد و چگونه 
دولت و کارفرمایان این واقعیت بدیهی 

را انکار می کنند؟

احتمال دستیابی به اتفاق نظر در تعیین مزد سال آینده کارگران کم رنگ تر از همیشه

فعالان کارگری بر تناسب دستمزد با هزینه های زندگی اصرار دارند
رضایت کارگران شهرداری رودبار 

از روند فعلی پرداخت حقوق
کارگران شهرداری رودبار از روند فعلی پرداخت حقوق 
خود اظهار رضایت کردند. به گــزارش ایلنا، این کارگران 
گفتند: ما کارگران خدماتی و فضای سبز شاغل در شهرداری 
رودبار، به رغم دریافت نکردن چهار ماه حقوق معوقه قدیمی 
خود در حال حاضر در خصــوص پرداخت به موقع حقوق 
جاری هیچ مشــکلی نداریم و حقوق ها به موقع پرداخت 
می شود. آنها با بیان اینکه در شهرداری رودبار حدود ۴۶کارگر 
خدماتی و فضای سبز شاغل هستند که از عملکرد شهردار 
فعلی شــهر رضایت دارند، افزودند: وضعیت شهرداری با 
تغییر شهردار رو به بهبودی است و مطالبات به روز پرداخت 
می شود. به گفته کارگران شاغل در شهرداری رودبار، حدود 
دو تا سه ماه پیش شهردار وقت به همراه شماری از کارکنان 
اداری به اتهام تخلفات مالی بازداشــت شدند و هم اکنون 
مدیریت شهر با شهردار جدید اداره می شود. طبق اظهارات 
کارگران، پیش از این مشکلات مدیریتی و نداشتن منابع 
مالی کافی در شهرداری باعث شده بود حقوق و بیمه کارگران 
چندین ماه به تعویق بیفتد اما در حال حاضر دستمزدمان به 
موقع پرداخت می شــود و در حال حاضر با دریافت عیدی 
منتظر پرداخت حقوق اسفند ماه خود هستیم. کارگران 
شهرداری رودبار در پایان گفتند: چندین ماه است با عملکرد 
مثبت شهرداری، انگیزه کارگران خدماتی و فضای سبز برای 
کار نیز بیشتر شده و امیدواریم با حمایت اعضای شورای شهر 
با تداوم مدیریت شهردار فعلی وضعیت معیشتی کارگران 

روزبه روز بهتر شود.
    

ارجاع طرح ساماندهی به مجلس 
برای رفع برخی ابهامات

نماینده کارگران شــرکتی و قــراردادی از ارجاع طرح 
ساماندهی کارکنان دولت برای رفع ابهام به مجلس خبر داد.

رامین اناری در گفت وگو با ایلنا گفت: خوشبختانه شورای 
نگهبان طرح ساماندهی را رد نکرد و صرفا برای رفع ابهام از 
چند عبارت به مجلس ارجاع داد. به گفته اناری، اینکه طرح در 
شورای نگهبان رد نشده و صرفا برای رفع ابهامات به مجلس 
فرستاده شده، موضوع مبارکی است و امیدواریم این ابهامات 

به زودی رفع و طرح به مرحله اجرا برسد.
    

حقوق اسفند ماه بازنشستگان لشگری 
واریز شد

از عصر روز سه شنبه تا پایان روز چهارشنبه، حقوق اسفند 
ماه تمام بازنشستگان و مستمری بگیران صندوق لشگری 
به حساب شان واریز شده است. به گزارش ایلنا، عیدی این 
بازنشستگان با حقوق بهمن ماه پرداخت شده بود. نمایندگان 
بازنشستگان لشگری با بیان این مطلب گفتند: امیدواریم سال 
آینده متناسب سازی به طور کامل اجرایی شود. رایزنی هایی 
با مدیران صندوق بازنشستگی نیروهای مسلح داشته ایم و 

وعده هایی به ما داده اند که امیدواریم به آنها عمل شود.
    

۱۳ کارگر بر اثر یک حادثه جاده ای 
مصدوم شدند

در پی وقوع حادثه تصادف خــودرو مینی بوس حامل 
کارگران یک واحد تولیدی در اســتان مرکزی، ۱۳ کارگر 
مصدوم شدند. به گزارش ایلنا، این حادثه صبح روز سه شنبه و 
زمانی رخ داد که خودروی حامل کارگران یک واحد تولیدی 
که راهی کارخانه بودند، با یک دســتگاه ســواری برخورد 
می کند. طبق این گزارش، بعد از اطــلاع گروه های امداد و 
نجات همه مجروحان از خودروها خارج شده که در نهایت دو 
نفر در محل و ۱۱ نفر دیگر برای درمان به بیمارستان ولیعصر 

اراک انتقال داده شدند.
    

عضو کارگری شورای عالی کار:
مذاکرات برای رسیدن به توافق 

درباره مزد ادامه دارد

عضو کارگری شورای عالی کار گفت: مذاکرات با دولت 
برای توافق بر سر رقم سبد معیشت ادامه دارد. علی خدایی 
در گفت وگو با ایلنا در ارتباط با آخرین اخبار دستمزد ۱۴۰۲ 
گفت: هنوز سر رقم سبد معیشت حداقلی خانوارهای کارگری 
به توافق نرسیده ایم. فاصله زیادی بین ارقام و اعداد پیشنهادی 
ما با اعداد دولتی ها و کارفرمایــان وجود دارد. خدایی اضافه 
می کند: همچنان مذاکرات با دولت برای رسیدن به توافق ادامه 
دارد. ما همه تلاش مان را برای حصول توافق به کار می بندیم. 
البته باید تاکید کنم آنچه برای اعضای کارگری اهمیت دارد، 
پیش از هر چیز منافع مزدی کارگران است. امیدواریم شرکای 
اجتماعی به قانون پایبندی داشته باشند. خدایی افزود: جمعه 
نشست رسمی شورای عالی کار برگزار خواهد شد. امیدواریم 
قبل از نشست روز جمعه بتوانیم سر موضوع سبد معیشت به 
توافق برسیم. ابتدا باید رقم سبد معیشت مشخص شود و بعد 

سراغ افزایش دستمزد سال آینده برویم.

حبیبی: تغذیه مناسب، 
مسکن، بهداشت و درمان، 
آموزش و پرورش رایگان، 

تفریح ، ایاب و ذهاب و دیگر 
اقلام سبد هزینه، حق مسلم 

تمام مزدبگیران است و اگر 
دولت نخواهد تامین این 
اقلام را در سبد حداقلی 

ببیند، ناکارآمد است

گلپور: اگر امسال ۱۰۰درصد 
هم به حقوق کارگران 

اضافه کنیم، تاثیری در 
قدرت معیشت خانوارهای 

کارگری نخواهد داشت 
زیرا کف دستمزدی که 

وجود دارد، عادلانه نیست 
و باید اصلاح و منطبق با 

خط فقر شود

اظهارات سخنگوی دولت، باعث انتقاد نمایندگان مجلس 
شد. به گزارش »توسعه ایرانی«، روز سه شنبه »بهادری جهرمی« 
سخنگوی دولت درباره افزایش حقوق کارمندان و بازنشستگان 
دولت در بودجه ۱۴۰۲ بیان کرد: دولت درباره افزایش حقوق ها 
درخواست افزایش پلکانی را داشت ولی در مجلس به آن عمل 

نشد.
سخنگوی کمیسیون تلفیق لایحه بودجه ۱۴۰۲ با انتقاد از 
این سخنان گفت: برخلاف گفته های سخنگوی دولت، در لایحه 
بودجه موضوع پلکانی کردن حقوق ذکر نشده و تنها در این لایحه 

تاکید شده بود که حقوق ها متوسط ۲۰درصد افزایش یابد.
رحیم زارع در گفت وگو با خبرگــزاری خانه ملت گفت: در 
لایحه بودجه متوسط ۲۰درصد افزایش حقوق مطرح شده بود 
که این مسأله مبهم و غیرشفاف بود و مشخص نبود که قرار است 

حقوق ها به چه نحوی تعیین شود.
وی تاکید کرد: مجلس در لایحه بودجه ۱۴۰۲ تاکید کرد که 
حقوق همه افراد ۲۰درصد افزایش یابد بنابراین مجلس عبارت 

متوسط را از بند مربوط به حقوق و مزایا حذف کرد تا در حق مردم 
و کارمندان اجحاف نشود.

نماینده آباده و بوانات در مجلس تصریــح کرد: در افزایش 
حقوق باید تمامی سطوح مورد توجه قرار بگیرند.

وی با بیان اینکه اقدام مجلس در زمینه حقوق و دستمزد در 
سال آینده منطقی بود، تأکید کرد: همچنین معافیت مالیاتی تا 
ســقف ۱۰میلیون تومان اقدام دیگری بود که می تواند پلکانی 

کردن حقوق را جبران کند و به نفع حقوق و دستمزدهای پایین 
توسط مجلس مورد توجه قرار گیرد.

همچنین یک عضو دیگر کمیســیون تلفیق لایحه بودجه 
۱۴۰۲ در واکنش به اظهارات ســخنگوی دولت گفت: دولت 
در لایحه بودجه ۱۴۰۲ بســیار مبهم و غیرشــفاف به افزایش 
متوسط ۲۰درصدی حقوق ها اشاره کرده بود و مشخص نبود 
حقوق چه کسانی را می خواهد به صورت پلکانی افزایش دهد. 

با این حال مجلس با افزایش حداقل حقوق ها و معافیت  مالیاتی 
پیش بینی شده حقوق  های پایین را تا بیش از ۳۰درصد افزایش 
داده و در راستای وظایف خود این خدمت را به کارمندان داشته و 
حقوق ها را بیش از آن چیزی که دولت در نظر گفته بود، تصویب 

کرده است.
اسماعیل حسین زهی در گفت وگو با خبرگزاری خانه ملت 
گفت: ضمنا دولت در لایحه بودجه حداقل حقوق  را 7 میلیون 
تومان پیشنهاد کرده بود که نمایندگان در کمیسیون تلفیق و 
صحن این رقم را به 7 میلیون 9۰۰هــزار تومان افزایش دادند. 
همچنین با توجه به شــرایط کشــور، گرانی و تورم، با تصویب 
نمایندگان سقف معافیت مالیات بر حقوق و مزایا نیز به ۱۰میلیون 

تومان افزایش پیدا کرد. 
وی افزود: بــا افزایش حداقل حقوق هــا و معافیت  مالیاتی 
پیش بینی شــده می توان گفت مجلس حقوق  های پایین را تا 
بیش از ۳۰درصد افزایش داده و در راســتای وظایف خود این 
خدمت را به کارمندان داشته و حقوق ها را بیش از آن چیزی که 
دولت در نظر گفته بود، تصویب کرده است. نمی دانم سخنگوی 
دولت چرا چنین مطالبی را بیان کرده یا لایحه را دقیق مطالعه 
نکرده یا در جریان تصویب نبوده چرا که در کمیسیون تلفیق و 
صحن مجلس، نمایندگان دولت نیز حضور داشته و دفاعیات 

خود را انجام داده اند.

انتقاد دو نماینده مجلس از اظهارات سخنگوی دولت:

عملکرد نمایندگان در تعیین مزد کارمندان، به نفع کم درآمدها بود

گفت وگو

طی دو ماه گذشته، حدود 5۲ کارگری که در کارخانه فیروز 
واقع در شهرک صنعتی البرز قزوین مشغول به کار بودند، با اتمام 

قرارداد کار بیکار شدند.
به گزارش ایلنا، کارگران یاد شده که همگی از معلولان تحت 
حمایت بهزیستی و از اقشار ضعیف جامعه هستند به دلیل پایان 

مدت قرارداد شغل خود را از دست داده اند.

طبق اظهارات یکی از این کارگران، هر یک از این کارگران 
بین 5 تا ۱5 سال ســابقه کاری دارند و قرارداد کاری آنها پایان 
یافته اســت. این کارگر با یادآوری اینکه نزدیک به هزار کارگر 
در این واحد تولیدی محصولات بهداشتی کودک مشغول کار 
هســتند، گفت: دلیل کارفرما برای بیکاری کارگرانی که خود 
معلول هستند، کاهش هزینه هاست. این نگرانی وجود دارد که 

همکاران دیگری نیز به همین سرنوشت مبتلا شوند. به گفته این 
کارگر، مشکلات این کارخانه از زمان آغاز تحریم های اقتصادی 

شروع شده است.
»جلیل حسینی« معاون روابط کار اداره کل تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی قزوین با تایید خبر بیکاری تعدادی از کارگران کارخانه 
فیروز گفت: طی دو ماه گذشته ۱5 کارگر زن و ۳7 کارگر مرد 
از شرکت فیروز تعدیل از کار شده اند که از این تعداد ۴۸ کارگر 

درخواست بیمه بیکاری کرده اند.
او با بیان اینکه کارگران اخراجی از معلولان تحت حمایت 
سازمان بهزیستی هستند، افزود: طبق مصوبه قانون اشتغال 
معلولان در دســتگاه های متولی، بهزیستی موظف است این 

موضوع را پیگیری کند و اداره کار نیز موظف به بازرسی میدانی از 
نحوه کارکرد کارگران، موارد ایمنی و بهداشتی در شرکت های 

خصوصی و دستگاه های دولتی است.
معاون روابط کار اداره کل کار قزوین درخصوص پیگیری 
وضعیت مطالبات کارگران اخراجی ایــن واحد گفت: پیگیر 
بازگشــت به کار و پرداخت مطالبات معوقه کارگران تعدیلی 
فیروز هستیم و اگر سایر کارگران این کارخانه اعتراض قانونی 
دارند، می توانند مشــکلات خود را به اداره کار و سایر نهادهای 
پیگیر اطلاع دهند. طبق این گزارش، حدود 9۰درصد کارگران 
شاغل در گروه تولیدی بهداشتی فیروز قزوین را معلولان تشکیل 

می دهند.

تعدیل در ماه های پایانی سال

۵۲ کارگر واحد تولیدی فیروز بیکار شدند

گزارش

کارگران شهرداری سراب که برای دریافت حدود 5۲۰ میلیون 
تومان از معوقات مزدی خود از ســوی شهرداری ماه ها با مشکل 

مواجه بودند با پیگیری رئیس دادگســتری شهرستان سراب و 
برگزاری جلسات متعدد با مسئولان شهرداری و نماینده کارگران، به 

معوقات حقوقی خود دست یافتند. به گزارش ایلنا و به گفته »رحیم 
استادی« رئیس کل دادگستری شهرستان سراب، انتظار کارگران 
از کارفرما برای پرداخت مطالبات به حق است که باید در موعد مقرر 
توسط کارفرما پرداخت شود. رئیس دادگستری شهرستان سراب از 

مسئولان ذی ربط خواست نسبت به مسأله پرداخت حقوق کارگران 
شهرداری همت مضاعفی داشته باشند. وی تاکید کرد: عدم توجه به 
مطالبات این قشر زحمتکش آن هم در روزهای پایانی سال می تواند 

زمینه ساز مشکلات عدیده ای برای خانواده های آنها باشد.

مطالبات کارگران شهرداری سراب پرداخت شد


